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Primož Presetnik 

_____   ČIŠČENJE NETOPIRSKEGA GVANA S PODSTREŠJA   _____ 

CERKVE V CERKLJAH 

Akcija precej odstopa od običajnih čistil-
nih akcij jamarskih društev glede nekaj 
dejstev. Prvič, da nismo čistili jame, tem-
več cerkev. Drugič, da za odpadke niso 
krivi ljudje, temveč so proizvod živali. In 
tretjič, da smo s čistilno akcijo izjemno 
hitro zaključili. Akcija pa se je zgodila za-
to, ker je en član ekipe univ. dipl. iztreb-
koslovec in pozna mesta v Sloveniji, kjer 
netopirji puščajo veliko svojih netopiršča-
kov. Drugi član ekipe je najboljši oljkar 
med jamarji in mu naravna gnojila z veli-
ko vsebnostjo fosforja zelo ugajajo. Tretji 
član izvira iz bližnje vasi in, ker mu od 
tam starši še pošiljajo hrano, da ne stra-
da v dragi Ljubljani, se jim včasih odkupi 

z vedrom iztrebkov. Četrtega člana pa 
itak vse zanima in je predvsem glede na 
geslo SDND (samo da nisem doma) po-
sodil svoje FR sposobnosti še za to akci-
jo.  

Na podstrehi farne cerkve v Cerkljah na 
Gorenjskem namreč poleti biva med 320 
in 580 odraslih navadnih netopirjev, ki 
tam kotijo. Zadnja čistilna akcija je bila 
marca 2015, ko so člani Slovenskega 
društva za preučevanje in varstvo neto-
pirjev s podstrehe odnesli približno 200 
do 250 kilogramov netopirskega gvana, 
ki se je tam nabral od obnove strehe leta 
2008. Takrat so pod visišče netopirjev 

položili veliko ponjavo, ki nam je omogo-
čila, da smo 19. novembra 2022 v zgolj 
eni uri in pol v 26 30-litrskih vreč nabasa-
li 289,1 kilogramov netopirskega gvana. 
Tako natančno številko lahko ponudimo, 
ker smo stehtali vse vreče (četrti član pa 
je tudi mimogrede preizkusil natančnost 
delovanja tehtnice). Dve vreči smo pre-
pustili domačinom, priznamo pa tudi, da 
je kar nekaj gvana (za več vreč) ostalo 
na višjih tramovih in tam položenih de-
skah. Ko smo nazaj pogrnili ponjavo, po-
metli stopnišče, naredili par protokolarnih 
fotografij, nekaj popili in zložili vreče v 
kombi, se je akcija zaključila z zadovolj-
stvom vseh udeležencev.│ 

kubiki, pa je na trdna tla postavila infor-
macija Zbirnega centra Bohinj, ki pravi, 
da smo izvlekli 600 kilogramov odpad-
kov. Dela bo še nekaj, a upamo, da bo 
še v letošnjem letu Ukna pristala na sez-
namu očiščenih jam. Ker mi članski duh 
premika prste po tipkovnici zavoljo berlji-
vosti članka, bom sicer prikladen naslov 
zapisala na koncu: Ni bila največja, bila 
pa je najvišja. 

Za pomoč pri izvedbi akcije in uporabo 
stana se zahvaljujemo Agrarni skupnosti 
Bohinjska Češnjica, Jereka, Podjelje, Ko-
privnik, za možnost brezplačnega parki-
ranja na planini Blato pa Krajevni skup-
nosti Stara Fužina. Čistilno akcijo je sofi-
nanciral Javni zavod Triglavski narodni 
park 

. 

Udeleženci: Jure Bevc, Špela Borko, Teo 
Delić, Matic Di Batista, Dren Dolničar, 
Andrej Drevenšek, Jaka Flis, Tinkara Ke-
pic, Darja Kolar, Domagoj Korais, Neja 
Kramer, Peter Mašič, Tomaž Miklavčič, 
Adela Premate, Ester Premate, Aja Za-
molo. 
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